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UVOD 

 

V Sloveniji padalstvo ni zelo popularna aktivnost in šteje samo okoli 300 licenciranih padalcev 

(CAA-RS, Javna agencija za civilno letalstvo RS, 2010) in še manjše število začetnikov, poleg 

njih še določeno število tandemskih (turističnih) padalcev. Obseg poslovanja je zato precej 

majhen in doslej je vse poslovanje potekalo na klasični način, po katerem poslovanje ni 

informatizirano. Z večanjem obsega poslovanja število padalcev počasi narašča (CAA-RS, Javna 

agencija za civilno letalstvo RS, 2010), ob tem pa se pojavljajo težave pri vodenju padalskih 

dejavnosti, kot so npr. zastoji pri vpisu padalcev, letala niso optimalno napolnjena, padalci so 

nezadovoljni. Vse to lahko pripišemo administrativnim zastojem, ki bi jih lahko rešili z uporabo 

programske rešitve v pomoč vodenju. 

 

Namen diplomskega dela je ugotoviti vpliv nove programske rešitve na izvajanje padalskih 

dejavnosti. Kako bi torej poenostavila izvajanje padalskih operacij za ponudnika storitev kot za 

njegove uporabnike, torej stranke. Brez učinkovitega sistema, ki bi pomagal voditi posel, se 

izvajalci storitev soočajo s težavami, kot so: nepreglednost izvajanja, nezmožnost vodenja 

evidenc, slabe povratne informacije do uporabnikov, slab pregled nad padalskimi dokumenti in 

nezmožnost učinkovitega načrtovanja polnjenja letala.   

 

Glavni cilji te diplomske naloge so: analizirati trenutno stanje in ugotoviti, ali je poleg naštetih še 

kakšna pomanjkljivost trenutnega načina poslovanja, opisati glavne vzroke, zakaj je programska 

rešitev v padalskih operacijah sploh potrebna, s pomočjo primerov iz prakse razviti sistem, ki bi 

bil uporaben tudi pri slovenskih ponudnikih storitev. S pomočjo teorije razvoja programskih 

rešitev želim prikazati razvoj programske rešitve za vodenje padalskih operacij z možnostjo 

nadgradnje na celovito programsko rešitev. V diplomskem delu želim poudariti, kaj bi 

programska rešitev za vodenje padalskih operacij morala vsebovati. Taka programska rešitev je 

podobna rešitvam, kakršne se uporabljajo za prodajo letalskih vozovnic, vendar bi zaradi 

specifike padalskih skokov morala biti tudi podobna rešitvam, kot jih uporabljajo kinematografi 

in gledališča. Torej mora biti programska rešitev za padalstvo nekakšna kombinacija obojega.  S 

pomočjo teorije razvoja programske rešitve bom programsko rešitev razvil in jo navezal na 

praktičen primer. 

 

Z analizo trenutnega stanja želim predstaviti trenutno stopnjo informatizacije pri nas ter v 

sosednjih državah ter se nasploh osrediniti na to, kakšne so prednosti in slabosti uvedbe 

programskih rešitev v padalstvo. Pokazati želim, zakaj je informatizacija sploh potrebna ter kaj 

bi s tem pridobili uporabniki in tudi ponudniki storitev. Zaradi dejavnega sodelovanja pri 

vodenju padalskih operacij v Lescah lahko tudi opišem, s kakšnimi težavami smo se srečevali, 

kakšno stopnjo informatizacije smo imeli v letih 2009 in 2010 in kako so se stranke odzivale na 

to. 

 

V zadnjem delu bom prikazal, kako je razvoj rešitve potekal, jo predstavil in jo primerjal z 

drugimi rešitvami, ki jih uporabljajo predvsem v ZDA. Programska rešitev je bila razvita s 
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pomočjo spletnih tehnologij PHP, Javascript in Ajax, saj omogoča enostaven razvoj z najbolj 

zadovoljivimi rezultati in je odprta platforma. Kot primerjavo bom pa poskusil uporabiti tudi 

orodja in tehnologije, ki jih nudi Microsoft, čeprav so zaprte. Tu imam v mislih Asp.net in Razor 

syntax ter Microsoft SQLCE Server. 

 

1 INFORMACIJSKI SISTEMI IN PROGRAMSKE REŠITVE ZA MANJŠA 

PODJETJA  

 

Informaicjski sisem oz. programska rešitev je kombinacija informacijskih tehnologij in interakcij 

ljudi s to tehnologijo, kot pomoč pri vodenju poslovnih procesov, strateških odločitvah ipd. 

 

1.1 Vloga informacijske tehnologije v poslovanju 

 

Akademske raziskave so pokazale, da se učinkovitost poslovanja in produktivnost močno 

povečata z uporabo informacijskih tehnologij (IT) (Pratt, 2002, str. 60). V splošnem to vključuje 

tudi uporabo najosnovnejše računalniške opreme poleg hranjenja podatkov, varovanja in same 

obdelave podatkov. Sama IT se nenehno razvija in se širi na vedno več področij. Vedno več 

raziskav ugotavlja in prikazuje prednosti uporabe IT tudi za manjša podjetja.  

 

Poudarjajo (Niehm, 2010, str. 1) strateške prednosti, večanje produktivnosti in učinkovitosti. IT 

ponuja platformo za komuniciranje in urejanje odnosov s strankami, omogoča izmenjavo 

informacij med podjetji, dobavitelji in drugimi sodelujočimi. Zato je za podjetje razumevanje 

vpliva IT na samo poslovanje zelo pomembno. 

 

Čeprav se na splošno sklepa, da bo investicija v tehnologijo že takoj prinesla boljše rezultate in 

višjo produktivnost, obstajajo tudi primeri, ki se lahko opišejo kot »produktivnostni paradoks« 

(Thouin, Hoffman & Ford, 2008, str. 75). Ta pove, da ni nujno, da se bodo rezultati odslikavali v 

dobičku čeprav je investicija v IT nujna za rast in optimizacijo podjetja, zato dobičkonosnost ne 

sme biti merilo za uspešnost uvedbe sistema IT v podjetje. 

 

Čeprav večina podjetij že uporablja računalnike za pomoč pri poslovanju (Bitler, 2002, str. 33), 

se ne zanašajo na informacijske rešitve, ki so jim na voljo. Tako torej ne pripravijo uspešnih 

strategij in stagnirajo. Za pravo uresničitev takega sistema pa je potrebno prilagajanje poslovnih 

procesov tako, da bodo storitve dostopnejše kupcem (Dinlersoz, Hernandez-Murillo, 2004, str. 

21). IT lahko pomaga pri internacionalizaciji poslovanja, torej pri širitvi na tuje trge in 

privabljanje tujih strank.  

 

Podjetja se začenjajo zavedati truda, ki je potreben, da se poslovni procesi dejansko prilagodijo 

IT in kako jim potem tehnologija pomaga pri pridobivanju informacij in odzivanju na nove 

poslovne priložnosti (Niehm, 2010, str. 1). IT je pri manjših podjetij način za izboljšanje 

učinkovitosti poslovanja. S pomočjo IT je možno doseči tudi nižje stroške, poenostavi pa se je 
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rast samega podjetja. Zavedanje, da tudi manjša podjetja potrebujejo pomoč, ki jo IT nudi, je za 

današnje poslovno okolje kritično. 

 

Poglobljeno znanje o tem, kaj uresničitev IT dejansko pomeni za podjetje, omogoča lažje 

načrtovanje strategij poslovanja ali pa širitev na druge trge (Swierczek, Shrestha & Bechter, 

2005, str. 120). 

 

1.2 Razvoj rešitve 

 

Programska rešitev se lahko razvije znotraj samega podjetja (kolikor podjetje ima usposobljeni 

kader) ali pa se preda razvoj zunanjemu podjetju z izkušnjami, bodisi v celoti ali pa samo 

določene dele (Kroenke, 2009, str. 10). 

 

Za razvoj programske rešitve je potrebno najprej izbrati metodo razvoja, pri čemer je treba 

upoštevati zahtevnostna, časovna in finančna merila. Pred samim razvojem je zelo pomembno, 

da naročnik izrazi vsaj okvirne zahteve, ki naj jih informacijska rešitev sploh vsebuje, da se 

lahko začne z razvojem. 

 

Metodologija razvoja sistema se nanaša na ogrodje, ki se uporablja za strukturiranje, načrtovanje 

in nadzor nad procesom razvoja informacijskega sistema. Obstaja široka paleta takih ogrodij, ki 

so se razvijala od začetka IT. Vsaka metodologija ima svoje prednosti in slabosti, kar pomeni, da 

je potrebno dobro premisliti, katera bo za naš projekt najbolj smotrna. Načrtovalci sistemov se 

pogosto zatekajo tudi k metodi System Development Life Cycle (SDLC), ki opisuje način 

izgradnje IS po različnih fazah. 

 

Razvoj običajno vključuje naslednje faze. Določene metode kakšno od faz izpustijo in kakšno 

ponovijo (Nyawaya, 2008, str. 24): 

 prepoznavanje in opis problematike, 

 zbiranje informacij, 

 prepoznavanje in določitev zahtev novega sistema, 

 načrt sistema, 

 izgradnja sistema, 

 izvedba sistema, 

 pregled in vzdrževanje sistema. 

  

Za razvoj programske rešitve se je potrebno odločiti za že uveljavljeno metodo, saj to prispeva k 

hitrosti razvoja in pri doseganju standardov. Obstaja več uveljavljenih načinov, ki se uporabljajo 

za razvoj in vzdrževanje rešitve. Vsak od njih pa služi kot ogrodje za izdelavo sistema. 

 

Najpogostejši so (Selecting a development approach, 2008): 

 slap (angl. Waterfal), 

 prototipiranje (angl. Prototyping), 
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 zaporedni način (angl. Incremental), 

 spiralni način (angl. Spiral), 

 hitri razvoj aplikacij (angl. Rapid application development, RAD), 

 ekstremno programiranje (angl. Extreme Programming), 

 združeni razvoj aplikacij (angl. Joint Application Design, JAD), 

 agilni razvoj aplikacij (angl. SCRUM). 

 

Model slapa je sekvenčni način, saj si faze lahko predstavljamo kot slap. Faze si sledijo tako: 

analiza zahtev, načrtovanje sistema, izvedba sistema, testiranja (preverjanje, ali sistem izpolnjuje 

zahteve), integracija in na koncu še vzdrževanje sistema. Ta model se je začel uporabljati v 70. 

letih prejšnjega stoletja. Glavne značilnosti so sekvenčne faze, ki se lahko med seboj tudi 

nekoliko prekrivajo. Poudarek je na načrtovanju, časovnih okvirih, proračunu in izvedbi sistema 

hkrati. Nadzor nad projektom se uveljavlja s pomočjo obširne dokumentacije in s potrditvijo 

ključnih oseb pred nadaljevanjem razvoja v novi fazi (Selecting a development approach, 2008, 

str. 1). 

 

Prototipiranje je tak način razvoja aplikacij, da uporabnikom predstavi številne nedokončane 

prototipe aplikacij. Prototipiranje ni povsem samosvoja metoda, vendar se običajno vključuje v 

druge metode (npr. RAD ali spiralni način). Poskuša zmanjšati tveganje projekta tako, da ga 

razbije v manjše dele. V primeru, da bi bilo potrebno spreminjati kak del, se spremeni samo tisti 

manjši del, kar ne vpliva na ostale dele projekta. Uporabniki sodelujejo v celotnem procesu, 

zaradi česar se jim ob končni izvedbi zdi bolj sprejemljiv. Za načrtovanje s pomočjo 

prototipiranja je potrebno določeno poznavanje poslovnega procesa, da si ne zastavimo napačnih 

prednostnih nalog in zahtev (Selecting a development approach, 2008, str. 2). 

 

Zaporedni način je podoben prototipiranju tako, da projekt razbijemo na manjše dele celote in s 

tem zmanjšamo tveganje. To izgleda tako, da se uporabi več manjših modelov slapa za razvoj, v 

katerih so dokončane vse faze, preden se prestavimo na naslednji del celote. Skupne zahteve pa 

se morajo opredeliti že vnaprej (Selecting a development approach, 2008, str. 3). 

 

Spiralni način tako kot že prej opisani načini spet razbije projekt na manjše dele celote. 

Vključuje prototipiranje in programiranje od začetka do konca, pri tem pa vključuje prednosti 

obeh načinov. S tem modelom si lahko pomagamo tudi pri drugih metodah razvoja aplikacij. 

Poteka v spiralnih ciklih skozi po svojih fazah takole: ugotoviti cilje in naloge, pogledati za 

alternativami in hkrati oceniti tveganje, iz tega spisati aplikacijo in na koncu narediti načrt za 

nov krog. Pred vsakim takim ciklom je potrebno oceniti uspešnost dosedanjega dela (Selecting a 

development approach, 2008, str. 3). 

 

Hitri razvoj aplikacij (angl. Rapid application development, RAD) (Selecting a development 

approach, 2008, str. 3) je metodologija razvoja programske rešitve ki zajema razvoj z nekim 

določenim ciljem in konstrukcijo prototipa. To je proces, ki se uporablja za pospešitev samega 

razvoja aplikacij. Pojavil se je kot odgovor na počasne metode razvoja aplikacij, kot je npr. slap, 
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kjer so se zahteve uporabnikov spremenile, še preden se je aplikacija razvila do konca. Glavni 

namen RAD je znižanje časa, potrebnega za razvoj, in preko tega tudi znižanje stroškov razvoja. 

Lastnost RAD je, da se pri razvoju aplikacije močno opira na uporabnike in njihova mnenja in 

predloge v vsaki fazi razvojnega cikla. Slabost tega načina je, da dajemo prednost hitrosti in ceni 

razvoja na račun kakovosti (Long, 2011, str. 4). 

 

Združeni razvoj aplikacij (angl. Joint application design - JAD) je podproces, ki se uporablja v 

fazi prototipiranja po metodi dinamičnega razvoja sistemov (angl. Dynamic Systems 

Development Method -DSDM). Gre za ugotavljanje zahtev med samim razvojem nove aplikacije. 

Proces JAD vključuje načine za povečanje sodelovanja uporabnikov pri razvoju, pospešitvi 

procesa in večanju natančnosti zahtev. Sodelujejo lahko posamezniki iz vodstvenega kadra, ki 

skrbijo, da so na koncu vse zahteve vključene, kot tudi običajni uporabniki. V splošnem pa JAD 

omogoča sodelovanje informatikov in uporabnikov za pospešitev razvoja aplikacije (Yacto, 

1998). 

 

Med pomembnejše načine razvoja aplikacij sodi še agilni razvoj aplikacij (SCRUM in 

podobni). Na začetku je bil ta način mišljen predvsem za upravljanje s projekti, sedaj pa je postal 

eden pomembnejših načinov za razvijanje aplikacij. Ta način razporedi delo v manjše naloge z 

minimalnim načrtovanjem in niti ne vključuje dolgoročnega načrta. Vsaki taki nalogi se določi 

svoj časovni okvir, v katerem mora ekipa, ki je zadolžena za nalogo, iti skozi celoten cikel 

načrtovanja, analize, programiranja, testiranja aplikacije in še preverbe zadovoljstva 

uporabnikov. 

 

Za izbiro samega razvojnega procesa je potrebno preučiti merila, kot so časovni okviri, denarne 

omejitve, zahtevnost projekta, sodelovanje uporabnikov, enostavnost oz. kompleksnost rešitve. 

Na podlagi teh meril sem se odločil za metodo hitrega razvoja aplikacij (RAD).  

 

1.3 Informatizacija v padalstvu 

 

Kot v drugih manjših podjetjih pri nas so se tudi v padalskih dejavnostih začeli zavedati, da je 

informatizacija pomembna. Pri padalstvu je zelo veliko administrativnih zadev, npr. dokumenti 

in dovoljenja z omejeno veljavnostjo, zdravniška spričevala ipd. Tega trenutno nihče ne preverja, 

saj enostavno ni preglednega načina, kako to izvesti brez računalnika. V primeru, da bi se 

zgodila nesreča, bi to pomenilo hude težave za upravljavca padalske dejavnosti. Naslednja 

prednost bi bila beleženje skokov, ki jih posameznik opravi, predvsem za njegovo lastno 

evidenco, a tudi za samega upravljavca, ki bi lahko nato iz skakalnih navad ponudil različne 

pakete oz. cene skakanja. Preglednejše bi bilo tudi upravljanje s financami, npr. kdo je kdaj 

koliko plačal, ali mora kaj doplačati, ali so vsi potniki v letalu plačali. Kar se tiče samih prijav na 

let, bi uporabniki lahko sproti vedeli, v kateri let so vključeni, koliko časa je še do leta in ali je še 

kaj prostih mest. Vpis v let bi se opravil elektronsko, kar pomeni nič več pisanja po listih, na 

katerih so zabeleženi leti in ugotavljanja, ob kateri uri bo, kateri je trenutno na vrsti, katero letalo 

ipd.. Kot sem izvedel iz ustnih pogovorov z vodilnimi pri vseh treh slovenskih ponudnikih 

skokov, bi jim tak sistem poenostavil poslovanje, omogočil lažji pregled nad vso padalsko 



 

6 
 

dejavnostjo in v končni fazi pomagal pri povečanju dobička, zato se bom pri samem razvoju 

močno opiral nanje in na njihove potrebe ter zahteve (po pogovoru z g. Debeljakom, g. 

Cehnerjem in g. Pristavcom). 

 

2 PREGLED NAJPOGOSTEJŠIH REŠITEV V SVETU 

 

Kot osnovo za izgradnjo lastne programske rešitve sem se odločil preveriti najpogostejše 

sisteme, ki so v uporabi v svetu. Rešitve so opisane v nadaljevanju poglavja, skupaj s prednostmi 

in slabostmi. Rešitve sem izbral tako, da sem pogledal, kaj uporabljajo največji padalski centri na 

svetu in se pogovoril z lastniki takih centrov. Za njihovo analizo sem s pomočjo sodelujočih 

(Aviofun, Avantura) v slovenskem padalstvu določil merila, po katerih se lahko oceni, ali je 

aplikacija dobra ali ne: 

 dodana vrednost za upravljavca centra, 

 nabor funkcionalnosti, ki jo ponuja, 

 enostavnost integracije v obstoječi sistem, 

 enostavnost uporabe za zaposlene, 

 eožnost spletnega poslovanja s strankami ter 

 enostavnost uporabe in dodana vrednost za stranke. 

 

2.1 Programska rešitev JumpRun! 

 

Trenutno najpogostejša rešitev, ki se uporablja na mnogih letališčih po ZDA in po vseh večjih 

letališčih na Floridi in Kaliforniji je programska rešitev od podjetja PROSkydiving JumpRun!. 

Upravljavcu centra prinaša velike prednosti, kot so npr. poenostavljeno rokovanje s prijavnicami 

padalcev, enostavnejše vodenje letov, potreba po manj zaposlenih na prijavnem okencu. Sistem 

je sprva precej kompleksen za nastavitev, vendar je to samo enkratno opravilo, kasneje pa 

postane zelo preprost za uporabo in omogoča spremljanje trenutnih letov za padalce. Če ima 

letališče tudi trgovino, je mogoče spremljati tudi inventar. V naslednji verziji načrtujejo selitev 

na spletno aplikacijo. Sama aplikacija je med padalci zelo dobro sprejeta, saj omogoča zelo 

enostaven pregled nad trenutnimi leti, časi njihovih odhodov, prostih mest ter letal, ki letijo. Kot 

dodatna prednost tega sistema je tudi izvoz opravljenih skokov posameznega padalca, kar je 

mnogim zelo pomembno. Med zaposlenimi je trenutna rešitev zelo priljubljena, vendar zaradi 

same starosti počasi postaja neuporabna (ne deluje na najnovejših operacijskih sistemih, ker za 

delovanje potrebuje WinXP).  

 

Nabor funkcionalnosti rešitve je torej kar precej velik (od vodenja zalog do koristnosti za 

padalce). Zaradi same starosti pa nima prav nobene možnosti spletnega poslovanja. To pomeni, 

da se stranke ne morejo vnaprej registrirati za skok s padalom in opraviti plačila preko spleta, 

ampak morajo vse potrebne podatke zapisati na prijavni obrazec na samem letališču. Te podatke 

morajo nato zaposleni ročno vnesti v računalnik, kar postane velika pomanjkljivost, kadar se za 

skoke odloči velika količina ljudi in nastane gneča. Same stranke nimajo možnosti nikakršne 

interakcije s sistemom, tako da neke dodane vrednosti za stranke ni. Sistem je sorazmerno 
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enostaven za integracijo v podjetje, saj omogoča uvoz podatkov iz Excelovih tabel, s pomočjo 

vtičnikov pa tudi drugih podatkovnih virov. Zaradi modularne zasnove se lahko uporablja tudi 

samo za lete, kasneje pa se lahko priključi še npr. modul za trgovino (PROskydiving, 2011). 

 

Slika 1: Zaslonska slika programa JumpRun5 

 

 
 

Vir: PROskydiving, 2011. 

 

2.2  Programska rešitev Skydive Arizona 

 

V podjetju Skydive Arizona so se odločili za razvoj lastne rešitve. Sistem so razvili okoli leta 

1995 in ga od takrat niso izpopolnjevali. Sistem uporablja osnovno beleženje financ in 

razpisovanje letov. Na prikazovalnikih namreč ni mogoče videti, kdo bo v letu, koliko je še 

prostih mest, piše samo čas do odhoda leta. Prav tako padalec ne more ugotoviti, koliko skokov 

je opravil, kdaj so bili, s katere višine ipd. Prav tako sistem ne omogoča vodenja evidenc o 

opravljenih letih, kar pomeni, da veliko večino podatkov še vedno izpolnjujejo na papir, tako da 

se odločajo za zamenjavo. Če bi se odločili za nadgradnjo svoje programske rešitve, bi se 

odločili za celovito programsko rešitev, saj je Skydive Arizona največji ponudnik padalskih 

storitev na svetu.  

 

Program ima za padalski center zelo nizko dodano vrednost, saj ne omogoča prav nobene 

naprednejše funkcije. Omogoča samo tiskanje vozovnic za prijavo na let, kar je povsem 

nepotrebno, saj bi lahko z manjšimi modifikacijami imeli sistem »e-ticketing«, kot ga ponuja 

rešitev JumpRun!. Edina uporabna lastnost, ki jo ima, je seznam letov, ne pa tudi, kdo je na tem 

letu bil. Integracija tega sistema v podjetje bi bila precej nesmiselna, saj sistem nima vseh 

potrebnih funkcionalnosti in je že zastarel. Zaradi same enostavnosti in majhnega nabora funkcij 

tudi za zaposlene ni pretirano zapleten za uporabo. Spletnega poslovanja ne omogoča niti za 

stranke niti za podjetje. Strankam sistem, ki ga uporabljajo ni všeč, saj ne omogoča prav nobene 
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naprednejše stvari, kot je npr. izpis preteklih skokov ali pa elektronska prijava na let (Skydive 

Arizona, 2011). 

 

2.3 Programska rešitev RealDropzone 

 

Trenutno najnaprednejša rešitev, ki je na voljo za vodenje padalskih dejavnosti, je RealDropzone 

(RD), ki je v celoti spletna, kar omogoča mnoge nove možnosti tako za uporabnike in samo 

podjetje, ki ga uporablja. Zaradi zapletenosti same uporabe se noben od velikih igralcev na trgu 

padalskih storitev še ni odločil za uporabo tega. Trenutno ga preizkušajo manjša letališča oz. 

podjetja, ki ne poslujejo dolgo in še nimajo svoje informacijske rešitve.  

 

Zaradi velikega nabora funkcij, ki ga ponuja, ima za padalski center precejšnjo dodano vrednost. 

Predvsem poenostavi sam poslovni proces ravnanja s strankami in optimizira poslovanje. Se pa 

pojavi problem z integracijo v obstoječi sistem, saj je zelo zapletena prav zaradi vseh funkcij, ki 

jih RD ponuja. Zato tudi sami priporočajo, da se program začne uporabljati ločeno s sočasno 

uporabo dveh rešitev in nato s počasnim odvzemanjem prednosti starejši rešitvi in dajanje 

ključne vloge tej novi rešitvi. Za uporabo je rešitev zelo zapletena, zato so za nove uporabnike 

RD organizirani večdnevni seminarji za uporabo, prav tako pa dobijo veliko izobraževalnih 

videov. Ker je rešitev popolnoma osnovana na spletnih sistemih, je že vnaprej pripravljena za 

spletno poslovanje, saj omogoča prav vse- od registracije padalca, prijave na let, plačila, 

spremljanja trenutnega stanja letov ipd. Za razliko od vmesnika za zaposlene je vmesnik za 

stranke zelo enostaven in lahek za uporabo. Prav to je glavna prednost sistema in stranke, ki so 

sistem že uporabljale, so bile nad njim navdušene (Realdropzone, 2011). 

 

Slika 2:Zaslonska slika programa RealDropzone 

 

 
 

Vir: Realdropzone, 2011. 
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2.4 Rešitve v sosednjih državah 

 

V Avstriji se na večini letališč uporablja nepregleden sistem pisanja na roko. V nekaterih krajih, 

npr. Celovec, uporabljajo Microsoftov Excel, da si malo poenostavijo delo, vendar neke prave 

prednosti v tem ne vidimo. Padalci namreč od tega nimajo nobenih koristi in se tudi pritožujejo 

nad pomanjkljivostmi rešitve (po pogovoru z g. Klausom). Na Madžarskem se uporabljajo 

podobni sistemi, vendar da je Excel že velika redkost (po pogovoru z g. Istenesom). V Italiji je 

stanje nekoliko drugačno, saj na letališčih podobne velikosti, kot so slovenska, uporabljajo 

papirnate rešitve, na večjih pa že imajo neko stopnjo informatizacije, čeprav se tudi najdejo 

podjetja, ki  jim še pisanje na papir povzroča težave, iz česar sledi velika neorganiziranost in 

neučinkovito poslovanje podjetja (po pogovoru z g. Bellingardo). 

 

Vsem tujim ponudnikom in njihovim rešitvam je skupno da rešitve, ki jih uporabljajo, ne 

prinašajo prav nobene dodane vrednosti saj imajo več dela z vzdrževanjem in ugotavljanjem, ali 

programska rešitev deluje pravilno, kot bi ga imeli, če bi vse skupaj pisali na papir. Te rešitve, ki 

jih uporabljajo, nimajo prav nobene funkcionalnosti. Mogoče za silo omogočajo sorazmerno 

pregledno sprotno poslovanje, ne omogočajo pa prav nobenih analiz podatkov iz preteklosti, da 

bi lahko na podlagi tega gradili strategijo. Za zaposlene je urejanje tega vsega na papirje/na 

pamet precejšnjo breme, zato pogosto prihaja do neučinkovitosti pri poslovanju. Najbolj se to 

opazi, kadar je preveč ljudi za posamezno letalo, zaradi česar se naredi gneča, ali pa letalo odleti 

samo napol zasedeno. Spletno poslovanje ni omogočeno, kar pomeni, da nima sistem za stranke 

prav nobene enostavnosti, preglednosti ali pa nasploh nobene dodane vrednosti. 

 

2.5 Ugotovitve 

 

Ob pregledu vseh naštetih rešitev in tudi njihovi uporabi lahko podam primerjalno oceno. 

Rešitev podjetja Skydive Arizona je najcenejša in najbolj enostavna za izvedbo, vendar ni dosti 

boljša od tistega, kar se uporablja pri nas, saj ne omogoča naprednejših funkcij za uporabnike. 

Realdropzone omogoča kar precej velik nabor funkcij, vendar je lahko tudi to njegova glavna 

težava, saj je prezapleten za uporabo pri veliki večini uporabnikov. Po mojem mnenju je trenutno 

najbolj prijazna rešitev Jumprun!, saj omogoča prodajo, vodenje zalog, natančno spremljanje 

posameznikove porabe in njen izpis. Prav tako za izvedbo ne potrebuje zahtevne strojne opreme. 

Manjka pa mu nekaj funkcionalnosti, npr. da bi uporabniki sami vnašali potrebne podatke in se 

prijavljali na lete sami brez dodatnih zaposlenih. Če primerjamo velikost samega letališča za 

padalce, se lahko ugotovi, da na manjših letališčih, kjer nimajo veliko padalcev, ne uporabljajo 

računalnikov, ker ne čutijo za to potrebe, vendar se z večanjem števila padalcev začne pojavljati 

potreba po nekem sistemu. 

 

Na podlagi omenjenih meril bi moral biti sistem, ki ga načrtujem za razvoj, precej podoben 

sistemu JumpRun, vendar z več funkcionalnosti torej ne sme več delovati le v namiznem okolju, 

temveč naj bo spletno usmerjen. Torej pomembno je, da upravljavcu padalskega centra prinese 

neko dodano vrednost. Najprej potrebuje najosnovnejše funkcije, torej vodenje letal, letov in 
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padalcev, z možnostjo kasnejše dogradnje drugih delov sistema, npr. spletno poslovanje z 

uporabniki, modul za upravljanje trgovine, finančno-računovodski modul ipd. Hkrati mora 

podpirati uvoz starih podatkov, da se npr. ni potrebno uporabnikom ponovno registrirati ali pa da 

lahko dobijo izpise o opravljenih letih ipd.. Ob vseh funkcionalnostih je potrebno paziti, da 

sistem ne bo prezapleten za zaposlene, saj ga sicer ne bodo hoteli uporabljati. Kot funkcionalnost 

za stranke je seveda pomembno, da bodo lahko tudi sami deležni interakcije s sistemom, torej 

pregledovanje letov, administracije ipd. 

 

3 PREGLED TRENUTNEGA STANJA V SLOVENIJI 

 

V Sloveniji je padalstvo skoncentrirano na dveh letališčih, Lesce in Slovenj Gradec, občasno pa 

skačejo tudi na letališčih Portorož in Maribor. Omejil se bom na pregled po merilih iz 2. 

poglavja. Prav tako bom opisal, kako naj na posameznem letališču zgleda postopek registracije 

padalca, potem same prijave na let,  plačila, ipd.. Obenem bom to predstavil z vidika ponudnika 

storitev. Informacije bom podal na podlagi lastnih izkušenj iz Lesc in Portoroža, v Slovenj 

Gradcu in Mariboru sem pa proces opazoval in spraševal o podrobnostih, kadar je bilo kaj 

nejasnosti. 

 

Zaradi večjega števila tandemskih potnikov imajo v Lescah že vnaprej pripravljen razpored, kdo 

bo na vrsti ob določeni uri. Ponudniki storitev si želijo večji pregled nad opravljanjem storitev in 

tudi poenostavitev poslovanja, kar bi jim omogočilo pritegniti še dodatne stranke. To je bilo 

razvidno iz pogovorov z upravljavci letališč ter zaposlenimi na prijavnih okencih. Vsi so bili 

željni sodelovati in so izrazili zanimanje za temo te naloge. 

 

Na vprašanje, zakaj še niso razmišljali o informatizaciji poslovnih procesov, so odgovorili, da 

doslej za to še niso čutili potrebe in da se računalniki v padalstvu doslej niso kaj dosti 

uporabljali. 

 

3.1 Vodenje evidenc na papirju v Slovenj Gradcu 

 

Ko padalec pride na letališče v Slovenj Gradec prvič v sezoni, se mora opraviti registrirati. Torej 

vpisati mora svoje osebne podatke, podatke o svoji opremi (registracija glavnega in rezervnega 

padala, veljavnost rezervnega padala), pokazati mora svojo licenco. V primeru, da je še učenec, 

mora napisati svojo šolsko številko ter podatke o svojem učitelju. Izpolnjevanje je zelo zamudno 

zato po navadi nastane kar velika gneča. To spravlja v slabo voljo tako padalce kot tistega, ki 

vodi prijavno okence, saj mora pregledati veliko število papirjev, hkrati pa druge osebe že stojijo 

v vrsti, da bi plačale skoke ali pa se prijavile na let. 

 

Naslednji korak za padalca je plačilo skokov. Ob prvem plačilu skokov v sezoni se padalcu 

ponudi možnost, da se vključi v Aviofun (članarina je 50 €, vendar omogoča popust na 

posamezne skoke). Čeprav običajne skoke in klub Aviofun organizira isti izvajalec, je potrebno 

za klub izpolniti pristopno izjavo. Na pristopno izjavo je potrebno ponovno vpisati iste podatke, 
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kot že prej za registracijsko kartico. Že tu prihaja do velikih podvajanj podatkov. Po pristopu ali 

pa nepristopu v klub je nadaljnji postopek. Padalec mora povedati, koliko skokov bi rad plačal, 

in se izjasniti o članstvu v klubu. Tisti, ki vodi prijavno okence, se mora pri tem zanašati na svoj 

spomin in na poštenost padalca, da ugotovi, ali je padalec res član kluba ali ne. Ko padalec skoke 

plača (možno je samo plačilo z gotovino), mu uslužbenec na prijavnem okencu iz papirja izreže 

toliko kart (angl. ticket; karta za posamezni skok), kolikor skokov je uporabnik plačal. 

 

Pred vsakim skokom se mora padalec prijaviti na skok. To pomeni, da mora spet do prijavnega 

okenca, tam stati v vrsti in se vpisati na list papirja, kjer so označena prosta mesta za posamezen 

let. Zraven imena mora nalepiti še karto, ki jo je kupil pri prejšnjem obisku prijavnega okenca. 

 

3.2 Programska rešitev v Mariboru 

 

Glede na to, da v Mariboru nimajo svojega lastnega letala, ampak ga za padalsko dejavnost 

najemajo od drugih ponudnikov, je njihova informacijska rešitev še najnaprednejša od vseh pri 

nas. Padalcem omogočajo spletno registracijo, čeprav zelo malo ljudi to ve, česar niti ne 

oglašujejo pretirano. Zato ob prvih skokih v sezoni prihaja do zastojev na prijavnem okencu, kjer 

morajo padalci izpolnjevati obrazce. Ko padalec prijavnico izpolni oz. je to storil preko spleta, 

mora plačati 5 € za registracijo. Po tem dobi svojo člansko kartico. Registracijske podatke 

vsakega padalca, ki se ni registriral preko spleta, morajo na prijavnem okencu v podatkovno 

bazo vnesti ročno. 

 

Na istem okencu mora padalec še plačati skoke. Tako kot v Slovenj Gradcu dobi nalepke, ki jih 

lepi na list z leti. Uslužbenec na prijavnem okencu ima spet veliko dela, ko mora rezati nalepke. 

Prav tako je mogoče samo plačilo z gotovino. 

 

Zaradi varnostnih razlogov (da se torej ve, ali so se vsi varno vrnili na letališče), mora vsak 

padalec ob prijavi na skok poleg nalepke (angl. ticket) pustiti svojo člansko izkaznico. Ko vsak 

padalec po skoku dvigne izkaznico, postane razvidno, ali se je varno vrnil. Težava tega sistema 

je, da padalci kartice izgubijo oz. jih enostavno pozabijo vzeti s prijavnega okenca, kar 

onemogoča preverjanje. Še vedno je boljši način, da nekdo spremlja padalce med skoki in 

ugotavlja, ali so se vsi vrnili ali ne. Druga težava, ki naj bi jo te kartice preprečevale, je dvojna 

prijava za skok. Za dvojno prijavo gre, kadar se želi nekdo prijaviti na en let in hkrati še na 

naslednjega. To povzroča zastoje in kadar je na letališču večje število padalcev, ne morejo vsi 

priti na vrsto, kadar želijo. Zato vztrajajo pri sistemu, da nekdo ne more skočiti, če ni pustil 

članske izkaznice poleg nalepke (angl. ticket). Padalci, ki se vseeno želijo dvojno prijaviti, so to 

težavo rešili tako, da začasno zataknejo pod drugo prijavo kartico od nekoga drugega in ko se 

vrnejo s prvega skoka samo zamenjajo kartice.  

 

V Mariboru so poskušali tudi elektronsko najavo letov, da bi torej padalci vedeli, kakšen je urnik 

letov. To je bilo videti tako, da je aplikacija preko zvočnikov predvajala posneto obvestilo, o 

naslednjem let in koliko časa je še do vzleta. Zaradi slabe izvedbe (časi niso bili nikoli pravi) so 

ta sistem opustili. 
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3.3 Rešitev v Portorožu 

 

V Portorožu so imeli do lani na voljo precej veliko letalo, zaradi česar so ugotovili, da 

potrebujejo neko računalniško rešitev. Zamislili so si zelo napredno rešitev, vendar je niso nikoli 

razvili do konca, zaradi česar je bila skrajno neuporabna. Nikoli jim ni uspelo urediti spletne 

registracije, zaradi česar so morali padalci na letališču ob prihodu izpolnjevati registracijske 

obrazce. Ob registraciji je moral padalec plačati 10 € in dobil člansko kartico. Članska kartica je 

poleg imena in priimka vsebovala še črtno kodo z identifikacijsko številko. Te podatke je nato 

uslužbenec na prijavnem okencu ročno prepisal v podatkovno bazo. 

 

Ko se je padalec odločil kupiti skoke, so mu izrezali toliko nalepk, kolikor je plačal skokov. 

Nalepke naj ne bi bile prenosljive, ker naj bi v prihodnosti izvedli povezovanje nalepk z osebo. 

Vendar nalepke še niso vsebovale identifikacijskih številk oz. črtnih kod. Plačevanje je bilo 

možno samo z gotovino. 

 

Prijava na let je bila podobna kot v Mariboru, padalci so morali torej pustiti svojo člansko 

izkaznico ob prijavnem listu zaradi varnostnih razlogov in zaradi preprečevanja dvojnih prijav. 

Ob vsakem poletu so na prijavnem okencu z bralnikom črtnih kod prebrali, kdo je vse na tem 

letu, kar se je avtomatsko vneslo v bazo podatkov. 

 

V elektronski obliki so tako imeli samo podatke o tem, kdo se peljal na katerem letu in koliko 

skokov je kdo tam naredil. Vendar pa izpis podatkov za padalce za lastno evidenco ni bil mogoč. 

 

Težava sistema je bila v tem, da ni zapisoval nikakršnih finančnih podatkov, npr. koliko kart je 

bilo kupljenih, koliko porabljenih, koliko je prišlo denarja v klub oz. koliko ga je bilo potrebno 

vrniti. Sistem je brezplačno razvijal lastnikov sin. Po pogovoru z lastnikom na temo, zakaj 

sistem, čeprav je bil dobro zamišljen, ni bil nikoli izpeljan do konca, sem ugotovil, da je težava v 

sinovi lenobi. 

 

Trenutno pa imajo v Portorožu samo manjše letalo (večje ni več na razpolago zaradi drugih 

opravil), ki je primerno predvsem za tandemske skoke in nekoliko manj za športne padalce. 

 

To pomeni močno znižan obseg dela, zaradi česar so se odločili, da programskih rešitev ne bodo 

uporabljali. Ob prihodu mora torej padalec izpolniti registracijski obrazec. Včlanitve ni potrebno 

plačati. 

 

Ker je letalo manjše (5-sedežno), pomeni, da se tudi padalec ne more sam odločiti, kdaj bi skočil, 

ker imajo tandemski padalci prednost. Ko je prostor v letalu, lahko skoči. Skoke nato plača ob 

koncu dneva, saj ima vodja zabeleženo, kolikokrat je skočil. 
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3.4 Rešitev v Lescah 

 

V Lescah se uporablja podobno letalo kot v Portorožu, kar spet pomeni, da dajejo prednost 

tandemskim padalcem. Da vse teče gladko in brez težav, uporabljajo zelo zapleten način 

organizacije. Sestavljanje takšnega urnika je zapleteno in se po navadi za prihajajoči vikend 

začne že v torek. Ker je potrebno potnike o tem obveščati ročno, postane tudi sestavljanje urnika 

precej zapleteno. Najpogosteje se pojavijo težave v petek, ker tandemske padalce skrbi vreme in 

zato množično odpovedujejo. Po tem je potrebno po seznamu potnikov pobrskati za drugimi, ki 

bi mogoče imeli čas, da skočijo med vikendom. 

 

Ob prihodu je treba potnika najprej seznaniti o čakalnem času. Nato mora izpolniti prijavnico in 

podpisati pogodbo o odgovornosti. Tu se izgubi ogromno časa, saj imajo potniki ob 

izpolnjevanju prijavnice veliko vprašanj in jim je potrebno pomagati. V primeru, da potnik s 

seboj prinese darilni bon, se ne ve, ali njegov bon vključuje tudi videoposnetek in slike skoka oz. 

ali je potrebno kaj doplačila.  

 

Za samostojne padalce tu skoraj ni prostora. Če pa si želijo skočiti, potem zanje velja enako kot v 

Portorožu. Lahko skočijo, kadar je prostor in tudi opravljene skoke plačajo po doskoku. Vendar 

je zanimanje samostojnih padalcev zaradi lokacije (bližina Ljubljane) zelo veliko, zato so v 

načrtu spremembe, ki bi Lesce spremenile v splošno padalsko letališče. Zato bi bila vpeljava 

programske rešitve smiselna že sedaj, ko ni veliko padalcev, da se lahko dobro preizkusi do 

takrat, ko se bodo v Lescah izvedle spremembe. 

 

3.5 Ugotovitve in želje padalcev ter ponudnikov 

 

Zaradi različnih načinov poslovanja padalskih centrov pri nas (Slovenj Gradec in Maribor sta 

splošna, v Portorožu in Lescah pa dajejo prednost tandemskim padalcem) so tudi želje 

ponudnikov skokov različne. V Slovenj Gradcu in Mariboru bi si želeli imeti celovito rešitev, ki 

bi prikazovala število letov, vsebovala podatke o padalcih, omogočati bi morala tudi določeno 

obliko spletnega poslovanja (npr. plačilo, registracija, spletna prijava). Po drugi strani pa 

letališči, ki dajeta prednost tandemskim skokom, takih detajlov za športne padalce ne potrebujeta 

in si želita nekaj, kar bi omogočalo večji pregled nad poslovanjem, plačila in možnost 

enostavnejše organizacije storitev s padalci. 

 

Sistem, ki bi si ga želeli vsi, bi moral biti zato močno prilagodljiv, z možnostjo vklapljanja in 

izklapljanja dodatnih modulov. Čeprav se metodo RAD priporoča le za natančno določene 

projekte in ne za splošno uporabo programske rešitve, bo uporabna za prav vse padalske centre, 

ki bi bili zainteresirani zanjo. Padalska dejavnost je pri vseh ista, zato ne bi bile potrebne 

prilagoditve sistema. Ker v Slovenj Gradcu privabljajo veliko število športnih padalcev pa tudi 

tandemskih potnikov ni malo, bom po metodi RAD razvil programsko rešitev za poslovanje 

kluba Aviofun. 
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Zaradi količine prometa, ki ga vsi ti ustvarijo, in težav, ki jih imajo z administrativnimi procesi, 

je uvedba programske rešitve v poslovanje zelo smiselna. Težava se pojavi le pri ceni, ki so jo 

pripravljeni plačati. Razvoj aplikacije je smiseln tudi, če se noben od slovenskih ponudnikov ne 

odloči zanjo, saj se da jezik z zelo majhnimi prilagoditvami hitro spremeniti v angleščino in 

izdelek ponuditi tudi drugim padalskim centrom v sosednjih državah, kjer imajo prav tako 

podobne težave. 

 

4 RAZVOJ PROGRAMSKE REŠITVE 

 

S pojavom spletnih aplikacij se je povečala potreba po hitrejšem razvoju aplikacij in še hitrejšem 

menjavanju ciklov v razvoju. Zato med razvijalci in še zaradi množice odprtokodnih orodij, ki 

pomagajo pri razvoju preko RAD, je postala ta metoda zelo popularna (Maurer & Martel, 2011, 

str. 87). 

 

Glavne značilnosti te metode so (Maurer & Martel, 2011, str. 89): 

 hiter razvoj in izvedba kakovostnega sistema sorazmerno nizkimi stroški investicije; 

 zmanjšanje tveganja projekta z razdelitvijo na manjše segmente; 

 preprost za spremembe v razvojnem procesu; 

 razvoj sistema s pomočjo prototipiranja (na kateri koli stopnji razvoja); 

 aktivno sodelovanje uporabnikov in računalniških orodij za razvoj; 

 ključni poudarek je na izpolnjevanju poslovnih potreb, medtem ko je tehnološki ali 

inženirski vidik manj pomemben; 

 kontrola projektov daje prednost razvoju, določeni so roki za dokončanje posamezne faze; 

 če projekt zaostaja, je rešitev dokončanje projekta roku; 

 običajno vključuje JAD, kjer so uporabniki intenzivneje vključeni v oblikovanje sistema s 

pomočjo delavnic ali pa na elektronski način sodelujejo pri razvoju (nujno); 

 sproti nastaja uporabna programska oprema in ne samo prototip; 

 izdela dokumentacijo, potrebno za nadaljnji razvoj in vzdrževanje; 

 uporabijo se lahko standardne sistemske analize in metode načrtovanja. 

 

4.1 Opredelitev faz razvoja 

 

RAD poteka v več fazah. V prvi fazi je potrebno analizirati in ovrednotiti trenutno situacijo, na 

podlagi katere se potem odločimo, kako bomo nadaljevali naprej. Hkrati ob tem že naredimo nek 

koncept delujoče aplikacije. V naslednji fazi, torej v prototipnem ciklu, že narejeno stvar 

prikažemo možnim uporabnikom. Zabeležimo si njihova mnenja in predloge, nato te popravke 

vnesemo v naš prototip, ga ponovno pripravimo na uporabo in zopet prikažemo istim 

uporabnikom. Ta krog prototipiranja ponavljamo, dokler sistem ne ustreza vsem željam in 

potrebam uporabnikov in naročnikov (Maurer & Martel, 2011, str. 90). 

 

Ko so vsi zadovoljni, lahko začnemo izčrpno testiranje aplikacije, saj morajo biti pred dejansko 

uporabo preverjeni vsi možni scenariji uporabe, odpravljeni morajo biti programski hrošči in tudi 
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vse varnostne pomanjkljivosti. Če med fazo testiranja ne odkrijemo nobenih napak, se lahko 

lotimo izvedbe programske rešitve. Če je bila izvedba uspešna, potem lahko rešitev začnejo 

dejansko uporabljati (Maurer & Martel, 2011, str. 90). 

 

 

Slika 3: Primerjava tradicionalnega razvoja aplikacije in RAD 

 

 
 

Vir: Rapid Application Development, 2011. 

 

4.2 Slabosti pri razvoju z metodo RAD 

 

Pri izbiri metode RAD se pojavijo številna tveganja, zaradi česar lahko projekt popolnoma 

odpove. Težava se najprej lahko pojavi, kadar je ena od zahtev, da mora nova aplikacija delovati 

z obstoječimi aplikacijami.  

 

Za RAD se odločimo, kadar želimo razviti celotno rešitev, ki se lahko sproti dograjuje. Težava 

se pojavi tudi, kadar je za sistem na voljo zelo malo dodatkov. Pri razvoju preko RAD se lahko 

pojavi tudi težava s slabo izvedbo (npr. zaradi sprotnih popravkov v samo delovanje sistema je 

velika možnost, da programska koda ne bo zapisana optimalno) (Selecting a development 

approach, 2008, str. 4). 

 

Težava se pojavi tudi, kadar si zaradi različnih vzrokov, npr. specifika naših zahtev, ne moremo 

pomagati z raznimi orodji CASE oz. drugimi orodji, ki se uporabljajo za razvoj IS. Za RAD se 

ne moremo odločiti, če bi želeli to programsko rešitev brez prilagoditev tudi tržiti. Če so časovni 

okviri premajhni, lahko RAD postane QADAD (angl. Quick And Dirty Application 
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Development), torej nekaj, kar je bilo spisano zelo na hitro in z neoptimalno zapisano 

programsko kodo (Selecting a development approach, 2008, str. 4). 

 

Metoda RAD se tudi ne more uporabiti za sisteme, ki zahtevajo visoko zanesljivost (npr. 

operacijski sistemi) ali pa za sisteme, ki imajo visoko zmogljivostne zahteve (npr. računalniške 

igrice). Metode RAD ni smiselno uporabiti tudi, kadar je v igri najnovejša tehnologija, saj ne 

poznamo zanesljivosti delovanja. Vsemu temu je torej skupno, da RAD ne moremo uporabiti za 

hitro in zanesljivo delujoče sisteme, ki se ne dajo modularizirati. (Rapid Application 

Development, 2009). 

 

Na podlagi ocen prednosti in slabosti je razvidno, da je RAD najboljša izbira za tak tip 

aplikacije. Finančni vložki potencialnih podjetij v aplikacijo bodo zelo nizki, zato je potrebno 

obdržati stroške nizko. Ker bi rešitev prišla v uporabo z začetkom naslednje padalske sezone, 

pomeni, da so časovni okviri zelo kratki. Hkrati pa lahko le tisti, ki dejavno sodeluje pri vodenju 

padalskih dejavnosti natančno pove, kakšne so zahteve in če bi bilo mogoče kakšno 

funkcionalnost dodati, spremeniti ali odstraniti. 

 

4.3 Razvoj 

 

Za razvoj aplikacije sem se odločil uporabiti odprtokodno programje, saj je za te aplikacije 

zapisane mnogo prostodostopne dokumentacije in veliko primerov, ki pomagajo pri samem 

razvoju. Prav tako za delovanje in vzdrževanje same jedrne programske opreme (podatkovna 

baza in spletni strežnik) ni potreben finančni vložek. 

 

Glede na spletne raziskave (July 2011 Web Server Survey, 2011) so tri najpogostejša orodja, ki 

se uporabljajo za razvoj spletno usmerjenih aplikacij Apache, ki služi kot spletni strežnik, 

MySQL, ki služi kot podatkovni strežnik, in PHP, ki služi samemu izvajanju kode (spletni 

skriptni jezik). V grobem to pomeni, da so odprtokodni, da jih je razvila skupnost oz. skupine 

programerjev, ki za rezultate svojega dela niso zahtevali nobenega plačila in dali delo prosto na 

voljo vsem. To pomeni, da lahko vsakdo prispeva svojo programsko kodo v skupnost glede na 

lastne potrebe ali na potrebe drugih. Glede na to, da ima veliko ljudi vpogled v kodo, pomeni 

tudi, da se programski hrošči odkrijejo hitreje, kot pri zaprtokodnih programih, pa tudi varnostne 

luknje se hitreje odkrijejo in zakrpajo (Nixon, 2009, str. 63). 

 

Glavna prednost teh rešitev je, da so končni stroški z uporabo odprtokodnih aplikacij enaki nič 

ali pa zelo nizki, kar pa ne pomeni, da jih ni moč uporabiti za komercialne potrebe. Potrebno je 

le priložiti izvorno kodo in licenco LGPL. Glede na to, da so te rešitve dostopne brezplačno in 

tudi ni potrebno upoštevati proračunskih omejitev pri nadgradnji v novo verzijo, ki popravlja 

varnostne pomanjkljivosti in prinaša dodatne in uporabne funkcije, je rešitev zelo ugodna. 

 

Za tovrstno programje seveda obstaja tudi profesionalna podpora. Mnogo podjetij ponuja 

plačljivo pomoč za delo s tovrstnimi programi, vendar je na voljo preveč dokumentacije. 

Sistemi, ki uporabljajo prav to programsko opremo, se imenujejo WAMP, MAMP in LAMP, pri 
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čemer prva črka pomeni operacijski sistem: W - Windows, M – Mac, L – Linux. Naslednje tri 

črke pa A – Apache, M – MySQL, P – PHP. Najpogostejša od teh kombinacij je LAMP, saj za 

svoje delovanje uporablja odprtokoden operacijski sistem – Linux. S temi komponentami 

dobimo popolno delujoč razvojni sistem ali pa končni sistem, kar je odvisno od samih nastavitev 

(Nixon, 2009, str. 64). 

 

Ker uporabljam operacijski sistem Windows, sem se za razvoj lastne programske rešitve odločil 

za WAMP, natančneje EasyPHP, ki vključuje še programsko opremo, ki pride prav razvijalcem. 

 

EasyPHP je programski paket, ki vsebuje vso potrebno programsko opremo, zapakirano v 

namestitveno datoteko. Ob namestitvi se samodejno nastavijo vse potrebne komponente in 

nastavitve tako, da vse deluje pravilno in ni potrebno uporabniku nastavljati ničesar. Omogoča 

tudi prenosno namestitev, kar pomeni, da lahko vse skupaj namestimo na ključek USB in potem 

to deluje na vseh računalnikih, kamor ta ključek vtaknemo. 

 

4.3.1 Relacijska shema 

 

Ob začetku načrtovanja sem se moral vprašati o stvareh, ki se zdijo upravitelju letališča in 

padalcem pomembne. Npr.: 

 Koliko letal, padalcev in letov bo v bazi? 

 Kakšne so značilnosti posameznega letala in podatki o padalcih? 

 Koliko skokov je opravil določeni padalec? 

 Kakšne vrste skokov poznamo in kakšne so njihove cene? 

 Katera vrsta skokov je najbolj pogosta? In katera najmanj? 

 Katero letalo leti najpogosteje? 

 Se skoki kupujejo tudi v paketih po več skokov? 

 

Takšna vprašanja si postavimo zato, da dobimo osnovni vpogled v to, kako naj bi naša baza  bila 

oblikovana in za kakšne stvari se bo najbolj uporabljala. Torej se moramo odločiti, katere 

podatke bomo potrebovali o letalu, kaj nas bo zanimalo pri padalcih, kako bomo imeli 

razporejene skoke (tudi po cenah), kaj nas bo zanimalo pri analizah. Če bomo določen podatek 

veliko iskali, je najbolje imeti svojo tabelo (predvsem pri povezavah mnogo proti mnogo). 

 

Trenutna relacijska shema je sestavljena iz petih tabel. Tabela osebe vsebuje podatke o padalcih, 

ki so pri nas registrirani za skoke. Vsebuje njihove podatke, veljavnost zdravniškega spričevala, 

registracije padal, padalskih licenc in hkrati podatek ali je član kluba ali ne. Tabela cenik vsebuje 

podatke o vrstah skokov, ali je torej članski ali nečlanski, ali je polna višina oz. se skače z nižine, 

ali gre za tandem oz. za kakršnokoli drugo komercialno dejavnost. Tabela leti vsebuje vse lete, ki 

jih je katero letalo odletelo. Za let se šteje letenje letala polni krog, torej od poleta do pristanka. 

V tej tabeli so zapisani podatki, katero letalo je letelo katerega dne in ob kateri uri. Tabela letala 

vsebuje podatke o vseh naših letalih. Tabela leti_osebe pa povezuje padalce, na katerem letu so 

bili in katero ceno so plačali. Ta je najpomembnejša za ugotavljanje finančnih zadev. 
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Slika 4: Relacijska shema baze podatkov 

 

 
 

4.3.2 Baza podatkov 

 

Za bazo uporabnikov sem si izbral trenutno najpogosteje uporabljani sistem za upravljanje baz 

podatkov. (Why MySQL, 2011), MySQL. Na svoji spletni strani oglašujejo, da je bila prenesen 

in nameščen več kot desetmiljonkrat (Why MySQL, 2011). MySQL so začeli razvijati v sredini 

90. let in do sedaj je to postala zelo uporabna in koristna programska oprema, ki poganja številne 

velike in znane spletne strani. 

 

Zanesljivo lahko ta uspeh prištejemo temu, da je popolnoma brezplačna za uporabo. Poleg tega 

omogoča veliko funkcij in je zelo hitra. To pomeni, da za najosnovnejše delovanje z ne veliko 

uporabniki zadostuje že vstopni model računalnikov, pa še vedno ostane dosti procesorskega 

časa in delovnega spomina za ostale stvari. 

 

MySQL je zelo prilagodljiva platforma, kar pomeni, da lahko funkcije in velikost baze ter sam 

način delovanja baze širimo sproti glede na to, kako se naša stran veča. MySQL se po 

prilagodljivosti in hitrosti delovanja in sami stabilnosti sistema povsem izenači s svojim 

največjim konkurentom Oraclom (Why MySQL, 2011). 

 

Podatkovna baza MySQL ne vsebuje nobenega orodja za upravljanje z bazo in načrtovanje tabel 

in relacij med njimi, zato je potrebno vse te stvari vpisovati ročno preko komandne vrstice. Ker 

je ta proces lahko zelo zamuden, obstajajo številna orodja, ki nam to delo poenostavijo. Spletna 

različica se imenuje phpMyAdmin, običajna različica, ki sem jo uporabil sam, pa se imenuje 

MySQL Workbench, saj omogoča določene funkcionalnosti, ki jih v spletni različici ne najdemo. 

 

Ko imamo vsa ta orodja pripravljena, se lahko lotimo načrtovanja baze. Načrtovanje baze je zelo 

pomembno opravilo, ker se zgodi, da je potrebno v bazo dodajati nove stolpce in urejanje 

dosedanjih podrobnosti kasneje. To pa lahko povzroči velike zamude pri projektu. Najlaže se je 
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tega lotiti s pomočjo papirja in svinčnika in začeti tam, kjer mislimo, da bi bila najprimernejša 

točka začetka. Zame je bila točka začetka tabela leti_osebe, saj se vse navezuje nanjo. 

 

Za povezavo baze in spletne strani sem uporabil PHP. PHP uporabimo za to, da podatke, ki nam 

jih je dala naša poizvedba, v lepi obliki izpišemo na spletni strani. Če se na podatkovno bazo 

lahko povežemo s svojim uporabniškim imenom in geslom, bomo to lahko storili tudi s PHP. 

 

Zelo pomemben del pri bazi podatkov je varnostna kopija. Varnostna kopija na ločenem 

računalniku oz. zunanjem pomnilniku je obvezna. V primeru, da pride do težav z našim glavnim 

računalnikom, lahko izgubimo vse podatke in bo kasneje zelo težko vedeti, ali je določen 

padalec res plačal 30 skokov vnaprej, ali pa se je zlagal. Sicer se to da ugotoviti na druge načine, 

vendar uporabljamo programsko rešitev prav z namenom, da to ugotovimo. 

 

Najboljše je delati varnostne kopije tako pogosto, kot je to smotrno. Čim bolj so pomembni 

podatki, tem pogosteje moramo delati varnostne kopije. Za primer padalstva bi to torej pomenilo, 

da je po vsakem skakalnem dnevu treba narediti varnostno kopijo, še raje pa tudi enkrat vmes. 

Med tednom oz. ko je slabo vreme in se podatki v bazo ne vnašajo, pa niso potrebne nove 

varnostne kopije, saj od zadnje varnostne kopije ni bilo prav nobenih sprememb. 

 

Varnostne kopije je potrebno hraniti na več lokacijah in v več izvodih, saj nam varnostna kopija 

nič ne pomaga, če je npr. požar uničil naš glavni računalnik in prenosni disk ob njem, na katerem 

smo imeli varnostno kopijo. 

 

4.3.3 Grafični vmesnik 

 

Za izgradnjo samega sistema se lahko uporabijo grafični vmesniki (GUI), računalniško podprto 

programsko inženirstvo (CASE), Database Management Systems (DBMS), četrte generacije 

programskih jezikov, generatorji kode in objektno usmerjene tehnike (Nixon, 2009, str. 70). 

 

Ko projekt postaja vedno bolj zahteven, predvsem če sodelujemo z zunanjimi oblikovalci, si 

bomo delo zelo poenostavili, če bomo grafični del aplikacije popolnoma ločili od programskega. 

To pomeni, da lahko oblikovalec in programer hkrati delata na enem projektu popolnoma 

neodvisno. Poleg tega jima to omogoča tudi lažje sodelovanje drug z drugim (Nixon, 2009, str. 

70). 

 

PHP je bil v začetku razvit z mislijo na grafične predloge za spletne strani, ampak se je hitro 

razvil v zelo vsestranski »skriptni« jezik. Določeni razvijalci, ga še vedno smatrajo kot osnovo 

za grafične predloge, kot je to v primeru zelo popularne ti. »blogging« aplikacije Wordpress, ki 

uporablja set PHP datotek za vsako temo (Nixon, 2009, str. 71). 

 

Če ne ločimo programskega in grafičnega dela, lahko nastanejo težave. Oblikovalec npr., ki se 

ne spozna toliko na programiranje, lahko resno poseže v delovanje aplikacije, kar lahko sproži 
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težave z določenimi funkcijami aplikacije, ki potem ne bodo delovale, tako kot je to potrebno, mi 

pa ne bomo vedeli, v čem je težava. 

 

4.4 Programska rešitev 

 

Trenutno programska rešitev omogoča registracijo novega padalca in kasneje spremljanje ter 

urejanje njihovih podatkov. Vsi padalci so nato skupaj zbrani na eni strani v seznamu. Naslednji 

modul je seznam naših letal. Vse je isto, kot je pri padalcih, le tabela letal je prilagojena 

podatkom, ki jih moramo vedeti o letalih. Enako je tudi s cenikom skokov. Nato sledi 

pomembnejši modul, torej sami leti. Pri letu moramo označiti, katero letalo bo letelo (to 

izberemo s pomočjo seznama, ki iz baze prebere podatke o letalih, ki jih imamo na voljo), 

potrebno je označiti datum (samodejno je izbran trenutni datum, ob kliku pa se odpre majhno 

okence, ki omogoča izbiro datuma iz koledarčka). Seznam letov imamo na voljo na ločeni strani, 

kjer se poleg leta nahaja tudi gumb, da je letalo poletelo. Ob tem se v bazo zapiše še čas, kdaj je 

letalo poletelo. 

 

Slika 5: Seznam razpisanih letov 

 

 

 

Najpomembnejši modul pa je beleženje padalcev na let. Tu iz seznama letov izberemo let, kamor 

želimo dodajati padalce, tam pa se nahaja okence, kamor začnemo tipkati ime ali priimek 

padalca, funkcija »autocomplete« pa nato med tipkanjem sproti ponuja rezultate, ki se ujemajo z 

našim iskanjem. 

 

Zelo uporabna stvar za padalce pa je spremljanje letov. Na tej strani so izpisani naslednji trije leti 

in kateri padalci so že prijavljeni na te tri lete. 

 

4.5 Prenos starih podatkov s papirja v aplikacijo 

 

Glede na to, da starih podatkov nimamo v elektronski obliki, je prenos v aplikacijo zelo težaven. 

Z letali ne bo veliko težav, saj imajo upravljavci povprečno 1-2 letali, prav tako ne s cenikom, 
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saj bi bilo neobičajno, če bi kdo imel več kot 10 vrst različnih skokov. Težave se začnejo 

pojavljati s padalci. Te podatke lahko sami vnesemo v sistem oz. pri letališčih, kjer so to rešili 

elektronsko, uvozimo s posebnimi čarovniki. Najlažje pa je, da padalce prosimo, če se lahko 

registrirajo preko spleta in tako oni sami opravijo večino dela za nas. Težava se pojavi pri letih in 

pri padalcih, ki so bili na letu. Lete se po navadi zapiše na liste papirja, ki krožijo po rokah 

padalcev, ki se vpisujejo, zaradi česar so ti listi zmečkani in nečitljivo popisani. Prav tako nam ti 

podatki ne bodo toliko pomagali pri poslovanju, kolikor bi bilo dela z njimi. Najlaže je zato 

rešitev začeti uporabljati na začetku sezone. 

 

Slika 6: Seznam padalcev v sistemu 

 

 

 

4.6 Izvedba 

 

Programsko rešitev sem poskusil uporabiti na letališču v Lescah na dan, ko ni bilo veliko ljudi. 

Rešitev je bila kar dobro sprejeta, tudi uporabnikom se je zdela enostavna za uporabo in 

pregledna. Pri tem sem upošteval želje in predloge in na tej podlagi dogradil programsko rešitev. 

V načrtu je še poizkus ob večjem številu padalcev; pri tem bom spet upošteval njihove predloge, 

nato pa še poskusil sistem uporabiti v Slovenj Gradcu, kjer imajo večje letalo in še več ljudi. 

 

4.6.1 Možni problemi pri izvedbi 

 

Pri izvedbi se lahko pojavijo številni problemi, kot so npr. neodobravanje določenih ljudi za 

tovrstno rešitev (komentar nekega starejšega padalca, da računalniki ne sodijo v padalstvo), 

potem se lahko pojavijo napake v delovanju sistema, ki ob razvoju niso bile predvidene, velik 

problem pri izvedbi predstavlja tudi vprašanje, ali je vse varnostno dovolj zaščiteno vse in ali 

dovolimo dostop do celotnega registracijskega in plačilnega sistema (če se odločimo, da bi imeli 

še to) tudi preko interneta ali pa vse poteka samo lokalno. 
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SKLEP 

 

Kolikor se v poslovnem svetu začenjajo uporabljati informacijske tehnologije kot vzvod za 

optimizacijo poslovanja in nižanje stroškov, je padalska dejavnost (vsaj v Sloveniji in bližnjih 

državah) iz tega izvzeta. Starejši lastniki slovenskih padalskih centrov v informatizacijo 

poslovanja ne verjamejo in se držijo ustaljenih navad, kot so jih vajeni zadnjih 30 let. Počasi se 

stvarnost spreminja z nastopom mlajših sodelavcev, ki posel prevzemajo od svojih staršev (npr. 

Skydive Venice, Salgareda), ali pa kar z ustanovitvijo novega podjetja (npr. Aviofun, Slovenj 

Gradec). Ti padalski centri večinoma vse svoje posle še vedno vodijo na papirju, kar je časovno 

potratno, nepregledno in povzroča zastoje v poslovnem procesu. 

 

Veliko težav v poslovnem procesu bi se dalo odpraviti z uvedbo programske rešitve. Programska 

rešitev bo padalcem v prvi vrsti pomagala skrajšati čakalne čase na letalo , saj sedaj iz lastnih 

izkušenj ocenjujem , da se na letalo čaka tudi po več kot 2 uri. Ta čas bi bilo potrebno skrajšati 

na največ pol ure , kot je to v podjetju Skydive Arizona. Poleg tega jim bo aplikacija 

poenostavila prijavne postopke za skakanje in jim omogočala enostavnejše plačevanje skokov in 

drugih obveznosti in jih tudi opominjala na veljavnost licence, zdravniškega spričevala, 

registracije padala in veljavnost rezervnega padala.  

 

Na drugi strani pa je programska rešitev v pomoč tudi samemu upravljavcu oz. lastniku 

padalskega centra. Pomaga mu voditi vso dokumentacijo, ki je potrebna za izvajanje padalskih 

skokov, beležiti evidenco opravljenih poletov in naletenih ur letala in tudi evidenco 

posameznega padalca. Na podlagi teh podatkov se da voditi tudi finančne zadeve centra, kar je 

koristno iz računovodske plati. Še uporabnejši namen teh podatkov pa so poročila, ki se jih da 

narediti iz tega. Na podlagi teh poročil je možno opraviti kompleksne analize in nato načrtovati 

poslovanje v prihodnosti. Na ta način bo lahko upravljavec padalskega centra povečal svojo 

dejavnost (npr. kupil še eno letalo) in bo zaradi programske rešitve na povečan obseg poslovanja 

že pripravljen. 

 

Programska rešitev, ki sem jo sam razvil, že omogoča vse te funkcije in bi bila padalskim 

centrom v veliko pomoč. Da bi rešitev služila svojemu namenu, torej izboljšanju poslovnega 

procesa, bi morala biti ustrezno uporabljena. To pomeni, da bi bilo potrebno izobraževati tako 

upravitelja sistema kot tudi dati navodila za splošno uporabo sistema. Ob pravilni uporabi bi 

rešitev razbremenila zaposlenega na prijavnem okencu in mu omogočila večji pregled nad 

dogajanjem na letališču. To pomeni, da bi se dalo prepeljati večje število padalcev in ob večjem 

številu padalcev bi bila tudi zasedenost letala večja. Oboje pomeni večji dobiček za padalski 

center in hkrati večje zadovoljstvo strank. Ob večjem dobičku bi padalski center imel več 

manevrskega prostora glede novih investicij, npr. v novo letalo, zaradi enostavnosti vodenja 

dejavnosti pa dve letali ne bi povečali kompleksnosti poslovnega procesa. Večje zadovoljstvo 

padalcev pa bi pomenilo, da se tja radi vračajo, njihov dober glas o tem pa bi privabil še druge 

padalce. Ker bi bila rešitev osnovana na spletu, bi se lahko o tem, kako poteka padalska 
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dejavnost na določenem letališču informirali tudi tuji padalci in se mogoče zato raje odločili za 

obisk letališča. 

 

V splošnem bi rešitev vplivala ugodno na izvajanje poslovnega procesa. Poslovanje bi bilo torej 

optimalnejše in tudi pregled nad izvajanjem dejavnosti bi bil boljši. Na drugi strani pa bi tudi 

povečala zadovoljstvo med samimi padalci. 

 

Rešitev je bila preizkušena na letališču v Lescah, v načrtu pa je še preizkus v večjem obsegu na 

letališču Slovenj Gradec. V splošnem so bili preizkuševalci zelo zadovoljni. Toda rešitev, če se 

jo odločijo uporabiti, še nekaj časa ne bo v uporabi, saj primanjkuje potrebna infrastruktura (ni 

internetnega dostopa, ni elektrike, ni računalnikov). Tudi ko se infrastruktura uredi, bo za 

začetek izvedbe potrebno počakati na konec padalske sezone, saj si nihče od vodilnih ne želi 

začeti eksperimentirati na višku svojega poslovnega procesa. 

 

Prav zaradi težav z infrastrukturo se zdi razvoj in uvedba programske rešitve nekoliko 

nesmiselna. Vendar je potrebno pri tem pogledati vse poslovne koristi, ki jih ta rešitev prinaša v 

primerjavi s klasičnim poslovanjem brez uporabe računalnikov. Prednosti so tako velike in tudi 

razvidne iz primerov uporabe takšnih programskih rešitev drugod po svetu (npr. Skydive 

Arizona, Skydive DeLand), da bi bila tudi izgradnja in napeljava potrebne infrastrukture 

smiselna. Za najosnovnejše delovanje ni potrebno veliko, potrebno bi bilo napeljati elektriko  

(elektriko bi med drugim lahko koristili tudi za hladilnike v vročih dneh ali pa za predvajanje 

glasbe, za popestritev vzdušja med padalci), spletna povezava je lahko brezžična, zasloni za 

spremljanje letov so lahko postavljeni kjer koli, prav tako pa lahko uporabniki stanje spremljajo 

preko spleta.  

 

Za uvajanje takšne rešitve je potrebna močna gonilna sila, ki bi lahko bila nova, mlada ekipa, ki 

vidi smisel v spletnih tehnologijah in nasploh v uporabi programske rešitve za padalske 

dejavnosti. Prav ti bi morali prepoznati vse koristi, ki jih rešitev prinaša in jo začeti  uvajati v 

padalstvo. Mogoče bi kasneje tudi drugi padalski centri spoznali ekonomske koristi v uporabi 

takšnega sistema in bi tudi sami vložili denar v razvoj programske rešitve. V Sloveniji so ljudje, 

ki bi bili tako stvar sposobni izpeljati, vendar je težava, da jih nihče ne bi sprejel k vodenju 

centra, za lastno letalo pa je potreben izredno velik finančen vložek. Brez letala pa tudi padalski 

center ne more obratovati. 

 

Največji smisel ima trenutno, podrobna predstavitev koristi, kratkoročnih in dolgoročnih, v 

klubu Aviofun, da jim na ta način »odpremo oči« , da programsko rešitev potrebujejo sedaj, ne 

pa da se spogledujejo z možnostjo uvedbe take rešitve nekoč v prihodnosti. Čeprav ni videti, da 

je razvoj trenutno mogoč, menim, da vseeno obstaja neka poslovna utemeljenost. Mogoče ne 

sedaj, vendar v prihodnosti.  

 

Prav zato je potrebno z razvojem začeti sedaj, da se naredi in temeljito preizkusi najosnovnejša 

funkcionalnost, ki jo bodo upravljavci centrov lahko videli in poskusili uporabiti. Ob tem se 

mogoče odločijo za nakup in potem postane razvoj bolj smiseln. Kasneje pa bi se lahko 
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spogledovali z funkcijami, kot je vpeljava poslovne inteligence, za doseganje večjih poslovnih 

rezultatov, vendar pa to zahteva mnogo bolj poglobljen pogled v same poslovne procese in terja 

podrobnejše analize navad padalcev (spremljanje trendov v tujini, vpliva oglaševanja ipd.). 

 

Preden pa bo pri nas v uporabo prišla ta ali kakšna podobna programska rešitev, pa bodo veliki 

padalski centri v ZDA in Evropi uporabljali še veliko naprednejše programske rešitve. To 

pomeni, da se bo lahko začel proces vzpostavitve oz. izboljšave IS znova. 
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